
 

 
 
 

Poznań, 17 lutego 2020 roku 

     Szanowni Panowie Senatorowie 
     Zygmunt FRANKIEWICZ 
     Przewodniczący Komisji ST i AP 
     Kazimierz KLEINA 
     Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Publicznych 
     Kazimierz WIATR 
     Przewodniczący Komisji Nauki, Edukacji i Sportu 

W imieniu Zarządu Związku Miast Polskich, zgodnie z jego postanowieniem przyjętym podczas obrad 
w dniu 14 lutego br. w Poznaniu, wnoszę o dokonanie zmiany w budżecie Państwa na rok 2020 w zakresie 
kwoty części oświatowej subwencji ogólnej, poprzez jej zwiększenie o kwotę 4 mld 605 mln zł. 

Kwota ta obejmuje sumę kolejnych niedoszacowań subwencji w latach 2018, 2019 i 2020, wynikających 
ze skutków wynegocjowanych przez rząd ze związkami zawodowymi podwyżek płac dla nauczycieli. 
Poszczególne składniki tej kwoty wraz z ich wyliczeniem zawarte są w załączonych zestawieniach. 

Należy zaznaczyć, że - jak wiadomo - część oświatowa subwencji ogólnej nigdy nie obejmowała wszyst-
kich kosztów wykonywania przez JST zadań oświatowych. Jednak, począwszy od r. 2003, gdy została ona 
ustalona w ramach nowego kształtu systemu finansów samorządowych, który wszedł w życie 1 stycznia 
2004 r., systematycznie rośnie różnica między wydatkami JST na oświatę a kwotą subwencji. Wzrost luki 
finansowej w oświacie wystąpił szczególnie ostro w latach 2017 i 2018, co obrazuje poniższy wykres. 

 
Systematycznie spada również relacja kwoty części oświatowej subwencji ogólnej do PKB. W roku 2004 

środki przekazane z budżetu państwa na edukację stanowiły 2,7%, a w r. 2018 – już tylko 2,0% PKB. 

Sytuacja finansowa oświaty samorządowej jest przedstawiona bardziej szczegółowo w załączonym 
raporcie. Wymaga ona radykalnej poprawy, ponieważ - przy pogarszającej się równocześnie ogólnej 
sytuacji finansów gmin - stopniowo tracą one zdolność finansowania rozwoju lokalnego. 

         Z wyrazami szacunku 

          DYREKTOR BIURA 
     ZWIĄZKU MIAST POLSKICH 

   
  
             Andrzej Porawski 


